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 ثَلاغ، ضوبل صًجبى ّبی هٌغمِ اٍچ سبخت هٌطَسی دس ثبصالت

 1، ٗؿؼٞز ق٢ؿٞاض1٥، كبع٠٘ آهبٗطاز٨ٛ1٥ب ، ا٧ٞة ٧ٝؿ1٦طٝا٦ٛ، ٢ٗطاٙ ق3٨، 2، ضؾّٞ اؾ٘ؼ1٦ٔ٨*ٗح٘س اثطا٦٘٨١

 قٜبؾ٦، زاٛكٌسٟ ػٕٔٞ، زاٛكِبٟ ظٛؼبٙ ُطٟٝ ظ٨ٗٚ 1

 قٜبؾ٦ ٝ غئٞك٨ع٧ي، آًبز٦ٗ ػٕٔٞ چ٨ٚ، دٌٚ، چ٨ٚ آظٗب٧كِبٟ سحّٞ ٨ٓشٞؾلط، اٛؿ٨ش٥ٞ ظ٨ٗٚ 2

 زاٛكِبٟ آًبز٦ٗ ػٕٔٞ چ٨ٚ، دٌٚ، چ٨ٚ 3

 چکیذُ

ضؾٞث٦ ا٧طاٙ -١ب٥ ؾبذشبض٥ ثٜس٥ ٨ًٔٞٗشط٥ اظ آٙ هطاض زاضز. ثب سٞػ٠ ث٠ د٠ٜ٢ 50ظٛؼبٙ ٝ ث٠ كبن٠ٔ ثلاؽ زض ق٘بّ ؿطة  ضٝؾشب٥ اٝؽ

ثبقس. زض ق٘بّ ٝ ق٘بّ ؿطة ظٛؼبٙ زض چٜس٧ٚ ٜٗغو٠ اظ ػ٠ٔ٘  ٜٗغو٠ ٗٞضز ٗغبٓؼ٠ زض ظٝٙ آجطظ ؿطث٦ ٝ ظ٧طد٠ٜ٢ عبضٕ ٝاهغ ٦ٗ

١ب٥  ١ب٥ ا٧ٚ ػط٧بٙ سط٧ٚ ٧ٝػ٦ُ د٨ًٔٞٞاسطٛط٥ ضذٜ٘ٞٙ زاضٛس. ٦ٌ٧ اظ قبذم ١ب٥ ُساظٟ ثبظآش٦ ػٞاٙ احش٘بلاً ث٠ ؾٚ ثلاؽ ػط٧بٙ اٝؽ

١ب٥ ثبظآش٦ سٞؾؼ٠ ٧بكش٠  ثلاؽ ؾبذز ٜٗكٞض٥ ث٠ ذٞث٦ زض ُساظٟ ؾبذز ٜٗكٞض٥ زض آ٢ٛب اؾز. زض ٜٗغو٠ اٝؽ ُساظٟ ثبظآش٦ ٝػٞز

ضؾس. عّٞ ٜٗكٞض١ب ؿبٓجبً ثبٓؾ  ٗشط ٦ٗ 1سب ٛعز٧ي ث٠ ٗشط ثٞزٟ ٦ٓٝ زض ٗٞاضز٥ هغط آ٢ٛب  ؾبٛش٦ 30سب  20هغط ٜٗكٞض١ب ٗؼ٘ٞلاً اؾز. 

ٗشط ٨ٛع ٝػٞز زاضٛس. هبػسٟ ٜٗكٞض١ب  1ٗشط ٨ٛع سؼبٝظ ٛ٘ب٧س، ثب ا٧ٚ حبّ ٜٗكٞض١ب٥ ثب عّٞ ً٘شط اظ  3ٗشط ثٞزٟ ٝ ٌٗ٘ٚ اؾز اظ  1ثط 

٧ب ث٠ نٞضر اٛحٜبزاض ١ؿشٜس. ثبقس. ٜٗكٞض١ب ث٠ نٞضر ٗؿشو٨ٖ ٝ  ث٠ نٞضر ٗظٔض، ٗطثغ، ٗؿشغ٨ْ، دٜغ ضٔؼ٦ ٝ ٧ب قف ضٔؼ٦ ٦ٗ

 سٞاٙ ػ٢ز حطًز ػط٧بٙ ُساظٟ ضا ٗكرم ٛ٘ٞز.  ١ب ٦ٗ اظ ض٥ٝ اٛحٜب٥ ؾشٞٙ

 ثلاؽ، ظٛؼبٙ، آجطظ. ػط٧بٙ ُساظٟ، ثبظآز، ؾبذز ٜٗكٞض٥، اٝؽ کلیذٍاطُ:

Columnar joints in the Uchbolagh area, NW Zanjan 
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Abstract 

The Uchbolagh village is located about 50 km northwest of Zanjan. From structural point of view, the study area 

belongs to the Alborz structural zone and Tarom subzone. In north and northwest of Zanjan including the Uchbolagh 

area young basaltic lava flows with the probable age of Plio-Quaternary are exposed. One of the most striking 

features of these basaltic lava flows is columnar jointing. In the Uchbolagh area, columnar joints have been well 

developed in the basaltic lava flows. The diameter of the basaltic columns is usually 20 to 30 centimeter but in some 

cases may reach up to 1 meter. Length of the columns is often more than 1 meter but may exceed 3 meter, however 

columns with length of less than 1 meter are also observed. Cross sections of the columns can be seen as triangular, 

square, rectangular, pentagonal and hexagonal. The columns are either straight or mildly curved. From direction of 

the curve the direction of lava flow movement can be inferred. 
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